

၁၉၄၈ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ (၁၁) ရက်နေ့ က ရင် အမျိုးသားလူထုဆန္ဒပြပွဲ

၁၉၄၈ ခုနှစ် မတ်လ (၂၀) ရက်နေ့ ဗကပ (ဗမာပြည်ကွန်မြူနစ်ပါတီ) တောခိုသည်။

၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ (၁၃) ရက်နေ့ ဦးနု မှု (၁၅) ချက်အပေါ် ဖဆပလ နှင့် ပြည်သူ့ရဲဘော် (P.C.P) သဘောထားကွဲလွဲပြီး (P.C.P) ပြည်သူ့ရဲဘော်အဖွဲ့ တောခိုသည်။

၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ တွင်သရက်မြို့ရှိ ဗမာ့တပ်မတော်တပ်ရင်း (၁) နှင့်မင်္ဂလာဒုံတပ်ရင်း (၃) တောခိုသည်။ ကရင်လက်နက်ကိုင်များ ဖဆပလ အစိုးရကိုကယ်၍ ကူညီစောင့်ရှောက်ရသည်။ ကျွန်းကလေးတံတား၊ ထောက်ကြံ့၊ လှည်းကူး၊ တွံတေး၊ ရန်ကုန်တစ် လျှောက်တွင် KNDO များတပ်ချ ထားသည်။ ရန်သူ သတင်းစာများ လူမျိုးရေးလှုံ့ ဆော်သည်။ ကားဆိပ်အားလုံးတွင်လည်း ရန်ပုံငွေအတင်းတောင်းသည်။

လဲဗီးတပ်ရင်း (၅၀)၊ ၁၉၄၈ ခုနှစ် တွင်အရံ ဖွဲ့စည်းရန်၊ ကရင်ကျေးရွာများကို စတင်ရန်စ၊ လက်နက် စသိမ်းသည်။

၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ (၃၁) ရက်၊ စက်တင်ဘာလ (၁) ရက်၊ နေ့များတွင် ကရင်များက မော်လမြိုင်၊ သထုံ၊ ရွှေကျင်၊ ကျောက်ကြီးမြို့များကိုသိမ်း၊ ရန်သူမှ ပြန်လည် စေ့စပ်ညှိနှိုင်း၍ ကရင်များပြန်ပေးသည်။

ကရင်လက်နက်ကိုင် များကို လက်နက်သိမ်းသည်။ ကရင်ခေါင်းဆောင်များကို ဖမ်းဆီးထောင်ချသည်။ ကရင်ရွာများကို စတင်တိုက်ခိုက်ပြီး အချက်အခြာ နေရာအချို့၌ ကားပေါ်တွင် ပါလာသော ကရင်များကို ဆင်းခိုင်းပြီး အစဖျောက်သည်။

၁၉၄၉ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၂၇) ရက်တွင် ကရင်များ တောင်ငူကိုသိမ်းသည်။ ၁၉၄၉ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ (၂၈) ရက်နေ့တွင် ပုသိမ်ကို သိမ်းရန်တိုက်သည်။ ညီ

ညွတ်မှုမရှိသဖြင့် နောက်ပြန်ဆုတ်ရသည်။

၁၉၄၉ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၂၈) ရက်နေ့ည ဖဆပလ တပ်များ ရန်ကုန်အလုံ၊ စမ်းချောင်းရှိ ကရင်ရပ်ကွက်ကို ဝိုင်းဝန်းတိုက်ခိုက်၍ အိမ်အချို့မီးရှို့သည်။ ကရင်အမျိုးသမီးအချို့ကို မုဒိမ်းကျင့်၍ ပစ္စည်းများ လုယူသည်။

၁၉၄၉ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၃၀) ရက်နေ့ (KNDO) ကို ရန်သူမှ မတရားအသင်းကြေငြာသည်။

၁၉၄၉ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ ၃၁ ရက်နေ့ အင်းစိန် KNDO ဌာနချုပ်ကိုဝိုင်း၍တိုက်ခိုက်သည်။ တပြည်လုံး ရှိကရင်များ ပြန်လည် ခုခံတိုက်ခိုက်ရာ လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး စတင်ဖြစ်ပေါ်လာသည်။ မတိုက်လျှင် သေမည်ဖြစ်၍ မသေအောင်ပြန်တိုက်ရသည်။ ကြီးမားသည့် အောင်ပွဲများကို ပထမ လအနည်းငယ်အတွင်း ဆွတ်ခူးရရှိသည်။



ကရင်တော်လှန်ရေးနေ့ ဇန်နဝါရီလ (၃၁) ရက်နေ့



ကရင်အမျိုးသားသည် လူမျိုးတစ်မျိုး၏ အင်္ဂါရပ် နှင့် ပြည့်စုံပြီး ယခုအခေါ် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ပထမဦးဆုံးဝင်ရောက်လာသော လူမျိုးတစ်မျိုး ဖြစ်ကြသည်။ ဗမာများထက် နှစ်ပေါင်းနှစ်ရာကျော် စော၍ဝင်လာသည်။ သို့သော် မွန်၊ ဗမာ ပဒေသရာဇ်၊ ဗမာ လူမျိုးကြီးများ၏ ကျူးကျော်တိုက်ခိုက် ဖိနှိပ်မှုများကြောင့် တိုင်းပြည်ဆုံးရှုံးရသည်။ ဒုတိယကမ္ဘာစစ်မဖြစ်ပွားမှီ ကရင်ပြည်အတွက် တိုက်ပွဲ ဝင်သူ များမှာ -

(၁) Mr. SMEATON ၏စာအုပ် The Royal karen of Burma အင်္ဂလိပ်များ ကရင်အမျိုးသားများကို သီးခြား ကရင်ပြည်ထူထောင်ပေးရန်။

(၂) ၁၉၂၃-၂၅ ဒေါက်တာ ဒါမေဖိုးမင်း မှ ဆင်ဖြူတော်နှင့်အတူ ဗြိတိန်နှင့်အမေရိကန်သို့ လှည့်လည်၍ ကရင်များ ကရင်ပြည်ရရှိသင့်ကြောင်း တောင်းသည်။

(၃) ၁၉၂၈ ဆာစံစီဖိုး၏ စာအုပ် (Burma of The Karen) တနင်္သာရီတိုင်းကို ကရင်ပြည်အဖြစ် အင်္ဂလိပ်က သတ်မှတ်ပေးရန် တင်ပြသည်။

(၄) ၁၉၅၄ ခုနှစ် အိန္ဒိယပြည်ရောက် ကရင်တပ်မှူး (၄၀) သည်အိန္ဒိယပြည်တွင်ရှိစဉ် ဒုတိယ ကမ္ဘာစစ်ကြီး ပြီးစာချိန်၌ အင်္ဂလိပ်များထံ ကရင်အမျိုးသားများ အတွက် ကရင်ပြည်ပေးရန် တင်ပြတောင်းဆိုသည်။ အင်္ဂလိပ်များ မြန်မာပြည်သို့ ပြန်ဝင်သည့်အချိန်မှစ၍ (စစ်ကြီးမပြီးသေး) ကရင်ခေါင်းဆောင်များသည် ကရင်ပြည်အတွက် ဆက်လက်တိုက်ပွဲဝင်ခဲ့လေသည်။

ပထမဆုံး အစည်းအဝေး-

ရန်ကုန် ၁၉၅၄ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ (၂၈) ရက်နေ့မှ ဇူလိုင်လ (၅) ရက်နေ့တွင် ဂျပန်ခေတ်မှဖွဲ့စည်းခဲ့သည့် (K.C.O) ကို ပြန်လည်ဖွဲ့စည်းခြင်း၊ ယခုကဲ့သို့ကရင်ပြည် အတွက် ပြင်းပြသော ဆန္ဒများကို ဒုတိယ ကမ္ဘာစစ် ကာလအလွန် ခါးသီးနားကျည်းဖွယ် ခံစားချက်များနှင့် အတ္တလန်တိတ်စာချုပ်အရ လူမျိုးတိုင်း ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်ရှိရေး မူတရပ်။

ဒုတိယ အစည်းအဝေး-

၁၉၄၆ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၄ ရက်၊ ကရင်ပြည် ရသည်အထိ စည်းစည်းလုံးလုံးတိုက်ပွဲဝင်ကြရန်၊ အင်္ဂလိပ်အစိုးရထံ ကရင်ပြည်တောင်းရန်၊ အင်္ဂလိပ်ထံသို့ ကရင်မိတ်ဆက်အဖွဲ့ လွှတ်ရန်ဆုံးဖြတ်ကြသည်။ KYO ခေါ် ကရင်လူငယ် အဖွဲ့ကို (KCO) မှ ဖွဲ့စည်းသည်။ (မန်းဘခိုင်၊ မန်းဝင်းမောင်၊ ကျော်စိန်) တို့ခေါင်းဆောင်သည်။

တတိယ အစည်းအဝေး-

၁၉၄၇ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ (၃) ရက်မှ (၅) ရက် နေ့အထိ ရှိသမျှသောကရင်အမျိုးသားများ အဖွဲ့အစည်းအားလုံးခေါ်ပြီး ကရင်အမျိုးသားရေးလှုပ်ရှား

မှုတွင်တစုတစည်းတည်း တိုက်ပွဲဝင်နိုင်ရန်အဖွဲ့အစည်းအားလုံး စုစည်းဖို့ဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် KNU ကိုဖွဲ့စည်းပြီး KNU ခေါင်းဆောင်များကိုရွေးကောက်သည်။ (စောစံဖိုးသင်၊ ဦးလှဖေ၊ ဆရာသာထို၊ မန်းဂျိမ်းစံ၊ မန်းဘခင်၊ စောဘဦးကြီး၊ စောသာဒင် တို့ဖြစ်ကြသည်။)

အောင်ဆန်း-အက်တလီစာချုပ်ကို လက်မခံဘဲ ဗြိတိသျှအစိုးရထံ ကရင်အမျိုးသားများ၏ လိုလားချက်များကိုပို့သည်။ အင်္ဂလိပ်အစိုးရက မတ်လ (၃၁) ရက်နေ့ နောက်ဆုံးသဘောထား ပြန်ပေးရန်၊ သဘောထားပြန်မပေးက လက်မခံနိုင်က တိုင်းပြုပြည်ပြုလွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲကို သပိတ်မှောက်မည်။ ကရင်ပြည်မှအရလက်ခံရန်၊ ဤသဘောထားများ လက်ခံမနိုင်က စောဘဦးကြီး ရာထူးမှနှုတ်ထွက်မည်ဖြစ်ပြီး၊ အင်္ဂလိပ်အစိုးရထံမှကျေနပ်သော ပြန်ကြားချက်မရ၍ တိုင်းပြုပြည်ပြုလွှတ်တော် ရွေးကောက်ပွဲကို ကရင်တစ် မျိုးသားလုံးအောင်မြင်စွာ သပိတ်မှောက်သည်။



၁၉၄၇ ခုနှစ် ဧပြီလ ၄ ရက်နေ့ KNU အလုပ်အမှုဆောင်ကော်မတီ အစည်းအဝေးခေါ်သည်။ အစည်းအဝေးတွင် မန်းဘခိုင်၊ မန်းဝင်းမောင်၊ စောကျော်စိန်၊ စောအောင်ဘ စသည့် KYO ခေါင်းဆောင်များထွက်သွားသည်။ စောစံဖိုးသင်လည်း လိုက်ပါသွားသည်။

၁၉၄၇ ခုနှစ် ဧပြီလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် KNU ပြန်လည်ဖွဲ့စည်းသည်။ စောဘဦးကြီး၊ မန်းစောဘု၊ ဆရာသာထို၊ မန်းဂျိမ်းစံ၊ မန်းဘခင်၊ စောသာဒင်၊ စောဟံသာ၊ စကောမောလေး၊ စောအောင်ဝင်း၊ စောစိုင်းခေါ၊ ဦးဇံ၊ စောဘဲလေး၊ မန်းဘဇံ၊ မစ္စလူနီ တို့ပါဝင်သည်။

၁၉၄၇ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ (၁၆) ရက်နေ့တွင် KNDO ကိုဖွဲ့စည်းသည်။

၁၉၄၇ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလ (၁၀) ရက်နေ့ မော်လမြိုင် ကွန်ကရက်တွင် ကိုယ်စားလှယ် (၇၀၀) ကျော်တက်သည်။ မွန်ခေါင်းဆောင်များ ပါဝင်သည်။ မြန်မာပြည်လွှတ်တော်တွင် ကရင်အမတ် အစစ်အမှန် မပါသဖြင့် လွှတ်တော်မှ ပြဌာန်းသည့် ဥပဒေများကို ကရင်များ လက်မခံ၊ ကရင်ပြည်အရေးကို ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂသို့တင်ပြရန်၊ ကရင်ပြည်နယ် အကျယ် အဝန်းကို သတ်မှတ်သည်။

ကရင်ပြည်နယ်သည်တနင်္သာရီတိုင်းတစ်တိုင်းလုံး၊ ဧရာဝတီတစ်တိုင်းလုံး၊ အင်းစိန်နှင့် ဟံသာဝတီခရိုင်၊ ညောင်လေးပင် ဆပ်ဒီဗီဇုံ (နောက်တွင်ပျဉ်းမနားတောင်တန်းဒေသ ပါဝင်သည်။)

ကရင်နှင့်မွန်ခေါင်းဆောင်များစည်းလုံးညီညွတ်ရေးနှင့် ကရင်ပြည်၊ မွန်ပြည်အတွက် လက်တွဲတိုက်ပွဲဝင်ကြရန်၊ ၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၄) ရက်နေ့ မြန်မာပြည်လွတ်လပ်ရေးနေ့ကို ကရင်ပြည်မှ လက်မခံ၍ ကရင် လွတ်လပ်ရေးနေ့ကို ဇန်နဝါရီလ (၅) ရက်နေ့တွင် ကျင်းပသည်။

ဘဏ်ရလီဝဲ ကညီကီအတတ်သဘျာနုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၈ နံ ဝါဖူတြုအါရံ ၁၁ သီနု နု ကညီဒိတ ကလုတ်ပာ်ဖျါထိုင်အတတ်ဘဏ်သးနုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၈ နံ လါမးရှူး ၂၀ သီနု နု ကီပယီခိဉ်မူနုနးပာ် တံဉ် ထိဒါကဒါကုတတ်နုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၈ နံ လါယူ ၁၃ သီနု နု အူနု ပာ်လီဝဲအ တတ် ပာ်သး (မူ) ၅ ထံဉ်အဖိခိဉ် ဖဆပလ ဒီး P.C.P (ပြည်သူ့ရဲဘော်) တဖာ် တတ်ထံဉ်တလီပ လီအသိ P.C.P (ပြည်သူ့ရဲဘော်) ထူးကစီကွံာ်အသးဒီး ပာ်ဆါထိဒါကုတတ်နုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၈ နံ လါအိကူးအတိပူနု နု ကီပယီသးမုဒိဉ် သးရှု ၁ ဒီး သးရှု ၃ ပာ်ဆါထိဒါကုတတ် နုလီ။ ကညီ ဖိဉ်စုကဝဲတဖာ် ဘဏ်ဒိသဒါဝဲ ဖဆပလ ပဒိဉ် နုလီ။ ကွီ လုတိပ ထိုင်ကူး၊ လဲကူ၊ တိတေ့ ဒီး ဝါတကူတတ်လီတဖာ် ကညီကလေးကရု ပာ်လီဝဲအသးနုလီ။ ဒုဉ်ဒါတတ်ကစီဉ် သနုတဖာ် ရလီလံာ်တတ်ကစီဉ် ဒီး ဒုးအိဉ်ထိုင်ကလုတ်တတ် သဘဉ်သဘဉ်နုလီ။ သိလုဉ်သနု ကိးတိးဒဲး တတ်ဃုနုဆူဉ် ဝဲစုလါစုပာ်ကီအဂီဉ်နုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၈ နံ အတိပူနု လဲဘံသးရှု ၅၀ ကရုကရီ ထိုင်ဝဲ ဂံာ်ဘါပတြိုင်ဒီးစးထိုင်ဃုအုဉ်လီကညီဒူသဝီတဖာ် ဒီး ဟံးကွံာ်ကညီတတ်စုကဝဲတဖာ်နုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၈ နံ လါအိကူး ၃၁ သီ တု လါစဲးပထုဘာဉ် ၁ သီအတိပူနု ကညီဖိတဖာ် ထိုင်မးနုဝဲ ဝါမိဉ်လမ္ဗဲဉ်၊ သထူဉ်၊ ရွာ်ကွာ်၊ လါဒိဉ်တဖာ်နုလီ။ ခိဖျိတတ်ကျဲဘာဉ်လီ ကုအသိ ကညီဖိတဖာ် ကုဟ့ဉ်ကုဝဲဒုဉ်နုလီ။

ကညီဖိဉ်စုကဝဲ ဒီး ကညီသးမုဒိဉ်သံဉ်ဘိတဖာ်တတ်စးထိုင် ဖိဉ်အဝဲသုဉ်နုလီ။ ကညီခိဉ်နုတဖာ် တတ်ဖိဉ်ထာ နုအိလော သိဉ်ပူနုလီ။ တတ်စးထိုင် ထိုင်ဒုးကညီဒူသဝီ၊ တတ်လီလော အရုဒိဉ်တဖာ်၊ ကညီဖိလောအဒီးသိလုဉ်တဖာ် တတ်မာအဝဲသုဉ် စံဉ်လီကွံာ် ဒီး တတ်မာလီဘဉ်လီဘာအိနုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၉ နံ လါယူအါရံ ၂၇ သီအနုနု ကညီဖိတ ဖာ် ထိုင်ဒုးမးနုကွံာ်ဝဲ ဝါတိအူနုလီ။ ဖဲ ၁၉၄၉ နံ လါယူ အါရံ ၂၈ သီအနုနု မးနုကဒီးဝဲ ဝါပသံဉ် နုလီ။ ခိဖျိ တတ်ဃုတတ်ဖိးတအိဉ်ဘဉ်အသိ ဘဉ်ဂုကုလီခံနုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၉ နံ လါယူအါရံ ၂၈ သီအနုနု ဖဆပလ အသးတဖာ် ကဝီဝဲ ဝါတကူ အလိဉ်စါခိဉ် ကညီကဝီဒုဒီး ထိုင်ဒုးဝဲ ဒွဲဉ်အူကွံာ်ဝဲဟံဉ်တနီ၊ မာတရီတပါဝဲ ကညီပိဉ်မုဉ် ပိဉ်မာတနီ ဒီး ဂုတ်ဟံးနုဆူဉ်ဝဲ တတ်ဖိတတ်လံာ်တဖာ်နုလီ။

ဖဲ ၁၉၄၉ နံ လါယူအါရံ ၃၀ သီအနုနု ဒုဉ်ဒါဘိး ဘဉ်ရလီဝဲ KNDO လါအမုဉ် ကရုလါတဖိးသဲးဘဉ်နု လီ။

ဖဲ ၁၉၄၉ နံ လါယူအါရံ ၃၁ သီအနုနု ဒုဉ်ဒါတ ဖာ် ကဝီဃာ်ဝဲ KNDO ဝဲလီခိဉ်သုဉ်ဖဲ အူစုဉ် ဒီး ထိုင်ဒုးဝဲဒုဉ် နုလီ။ ကညီလါထံကီဒိဘဉ် ထိဒါပါဆါကုဒုဉ်ဒါအသိ စုကဝဲတတ်ပါဆါ စးထိုင်အသးနုလီ။ ပမုဉ်တဒုးဆါဘဉ် နု တတ်ကဒုးမးသံကွံာ်ပူအသိ ဒိသိးပသုတသံတဂုအဂီဉ် ပဘဉ်ဒုးဆါကုအိနုလီ။ တတ်ပါဆါစးထိုင်စုလါအတိ ပူ တတ်မးနုအိဉ်ဝဲ ဒိဉ်ဒိဉ်မုဉ်မုဉ်လီ။



ကညီတတ်ပါဆါမုဉ်နု- Karen Revolution Day လါယူအါရံ (၃၁) သီ



ကညီတကလုတ်အံ၊ မုဉ်ကလုတ်တကလုတ် လါအအိဉ်လါ ပွဲဒီး ပုကလုတ်အကုတ်အဂီ၊ ဒိပုတကလုတ် အသိးနုလီ။ မုဉ်ဝဲကလုတ်တကလုတ်လါ အဟံနုလီအိဉ်ဆိးဖဲ ကီပယီ ပူ အဆိကတတ်တဖု ဒီး ဟဲနုလီဝဲ ဆိနုဒီး ပယီ ကလုတ် လါအနု ၂၀၀ ဃုဉ်ဃုဉ်နုလီ။ ဘဉ်ဆုဉ် ခိဖျိလါ တလါပ ပယီ စါပတဖာ် ဒီး ပယီကလုတ်ဒိဉ်တဖာ် အတတ်ထိုင်ဒုး၊ ဆိဉ်တတ်မးနုအသိ ကညီကလုတ်အထံအကီလီမာ်ကွံာ်ဝဲ နုလီ။

တချူးဟီဉ်ခိဉ်တတ်ဒုးဖးဒိဉ် ခံဘျီတဘျီဘဉ်နု ပုလါ အဒုးနုတတ်လါ ကညီကီအဂီတဖာ်

(၁) Mr SMEATON လံာ်တဘဉ်လါအမုဉ် The Royal Karen Of Burma အပူ ဃုထိုင်ဝဲလါ အဲကလံးတဖာ် ကဒုးအိဉ်ထိုင် ကညီကီလီဆိ

(၂) ၁၉၂၃-၂၅ နံအတိပူ ဒီးကထာဉ် တာဉ်မုဉ်ဖိမု ကိး ထိုင်ဝဲ ကဆိဝါဒီးလဲဝဲဆူ ကီအမဲရကု ဒီး အဲကလံး ကီတဖာ် အဆါကတိ ဃုထိုင်ဝဲဒုဉ်လါ ကညီကလုတ်နု

ကြားအိတ်ဒီး အထံအကီအဂါ.

(၃) ၁၉၂၈ နံ ဝိးကထာ် စာ်စာ်စံာ်ဖိ အလံာ်တဘုတ် လာအမုာ် (Burma of the Karen) ပူပာ်ဖျါဝဲဒ်လါ တာ် ကဟ်ပနီနာ် တနီသရံာ်ကီခိ ဒ်အမုာ်ကညီကီအဂါတာ်ဟ် ဖျါထီာ်ဝဲဒ်ဆူ အဲကလံး အအိတ်အဂါ

(၄) ၁၉၅၄ နံ ကညီသုးခိတ်သုးနာ် (၄၀) ဂၤ ဖဲအအိတ် လါ (India) ကီအဆာကတီာ် ဃုထီာ်ဝဲဒ်လါ အဲကလံး က ဟ့ာ်ကညီကီ ဖဲ ဟီာ်ခိတ်ဒုးဖးဒိတ် ၂ ဘျီတဘျီဝဲအလီာ် ခံန့ာ်လီ. ဖဲအဲကလံးတဖာ် ဟဲက့ၤန့ာ်လီကဒါက့ၤဆူ ကီ ပယီယုာ် ခံဘျီတဘျီအဆာကတီာ် (တချုးတဒုးဖးဒိတ်ဝဲ) ကညီခိတ်နာ်တဖာ် စးထီာ်ဟူးဂဲ ဒုးတါလါတာ်ကမၤန့ာ်ကညီ ကီအဂါန့ာ်လီ.

တါအိတ်ဖျိတ်(၁)တဘျီ

ဖဲ ၁၉၅၄ နံ လါယုာ် (၂၈) သီ တုာ်လါယုာ်လံ (၅) သီ အနံၤန့ာ် တါမၤဝဲတါအိတ်ဖျိတ်ဖဲ ဝါတက့ာ် ဒီး တါကရၤကရိ သျှာ်ထီာ်ကဒါက့ၤ (K.C.O) လါတာ်ဒုးအိတ်ထီာ်တုာ် အီလါ ယဟ်အစါအါန့ာ်လီ. ခိဖျါလါတာ်ဒုးဖးဒိတ်ခံ ဘျီတဘျီအ ပူ ကညီဖိတဖာ် ဘဏ်ကွာ်ဆာ်မဲာ်ဘဏ်တါ နးနးကျါကျါဒီး အဲးတလဲထုး လံာ်ဃံးဃာ်အပူ တါအါလါအိတ်လါ က လုာ်ကိးကလုာ်ဒဲး ကဘဏ်အိတ်ဒီးတါစံာ်ညီာ်ဟါလီသးခွဲးယာ် အဃိ ကညီဖိတဖာ် ဖဲန့ာ်အဆာကတီာ်အသျှာ်ဆူာ် သးဂဲဒိတ် မးလါ ကဒီးနာ်ဘဏ် ကညီကီအဂါန့ာ်လီ.

တါအိတ်ဖျိတ်(၂) တဘျီ

၁၉၄၆ နံ လါဖျါတြုၤအါရံၤ (၄) သီအနံၤန့ာ် တါ ဆာတဲာ်အိတ်ဝဲဒ်လါ တါကဟ်ဖျိတ်ထီာ်သး ဒီး ဂဲလီာ်သကိး အီ ဃုဃုဖဲးဖဲးတုာ်ကညီကီနာ်တဖု, တါကဃုနာ်ကညီကီ လါ အဲကလံးအအိတ်, ဒီးတါကဆုာ်ဃီကညီကလုာ်ခါစး တဖုဆူ အဲကလံးအအိတ်န့ာ်လီ. K.C.O ကရၤကရိဒုးအိတ် ထီာ်ဝဲ ကညီသးစါကရၤ KYO န့ာ်လီ. ဒီးကညီသးစါက ရၤ ပုာ်တီခိတ်ရိတ်မဲတါတဖာ်မုာ်ဝဲ မါဘးဇုာ်, မါဝဲမိာ်, ကျီာ်စုာ်) သျှာ်တဖာ်န့ာ်လီ.

တါအိတ်ဖျိတ်(၃) တဘျီ

ဒ်သး ကညီဒိတကလုာ် အတါဂဲလီာ်န့ာ် ကညီတါက ရၤကရိကိးဖုဒဲး ကဟ်ဖျိတ်မၤသကိးတါ ဃုဃုဖဲးဖဲးအဂါ ဖဲ ၁၉၄၇ နံ လါဖျါတြုၤအါရံၤ ၃ သီ တုာ် ၅ သီအနံၤန့ာ် တါ ကိးဖျိတ်ဝဲ ကညီတါကရၤကရိခဲလါဒီး ဖဲန့ာ်တါဒုးအိတ်ထီာ် ဝဲ ခုတ်အဲဒ်ယုတ်-ကညီဒိကလုာ်စာ်ဖျိတ်ကရၤ လါအဟ်ဃုာ်ဒီး ကညီတါကရၤကရိကိးဖုဒဲးန့ာ်လီ. တါဒုးအိတ်ထီာ် ခုတ်အဲဒ် ယုတ် ဒီး တါဃုထါထီာ်ဝဲ ခိတ်နာ်လါကတီခိတ်ရိတ်မဲတါန့ာ်လီ. ခိတ်နာ်လါတာ်ဃုထါထီာ်အီတဖာ်မုာ်ဝဲ စါစာ်ဖဲသ့ာ်, အူလး ဖုာ်, သရံာ်သ့ာ်ထီာ်, မါကွဲမါ, မါဘးခုာ်, စါဘးအူကွဲ ဒီး စါ သ့ာ်ဒုာ် သ့ာ်တဖာ်န့ာ်လီ.

ကညီကလုာ်တဖာ် တတုာ်လီာ်ဝဲ အိတ်ဆါ-အဲးကလံး လံာ်ဃံးဃာ်ဘဏ်ဒီး ကညီကလုာ်အတါမိတ်နာ်သးလီန့ာ်တါ သျှာ်ပာ်ဖျါထီာ်ဝဲဆူ အဲကလံးပဒိတ်အအိတ်န့ာ်လီ. ကညီတါ ဃုထီာ်အံၤ တါကစံးဆါအီတချုးလါ လါမးရှး ၃၁ သီအ နံၤဘဏ်န့ာ်လီ. တါမုာ်တဟ့ာ်တါစံးဆါဘဏ်ဒီးတါမုာ် တတုာ် လီာ်အီဘဏ်သါပျါန့ာ် တါကထီဒါဝဲဘျီဒိတ်တါဃုထါအမူး လါတာ်ရဲာ်ကျဲမၤအီန့ာ်လီ. တါကဘဏ်တုာ်လီာ်လါ တါက ဟ့ာ်ကညီကီ. တါမုာ်တတုာ်လီာ်အီဘဏ်သါပျါန့ာ် စါဘး အူကွဲ ကဟးထီာ်ကွံာ်လါ အလီာ်အလါန့ာ်လီ. ခိဖျါလါ အဲး ကလံးပဒိတ်တဖာ် တဟ့ာ်ကညီကလုာ်တါ စံးဆါလါအလီ. သးမဲဘဏ်အဃိ ကညီကလုာ်တဖာ် ထီဒါဝဲ ထံကီပဒိတ်ဘျီ ဒိတ်တါဃုထါအမူးလါတာ်ကမၤအီန့ာ်လီ.



ဖဲ ၁၉၄၇ နံ လါအုၤဖျိတ် (၄) သီအနံၤန့ာ် တါကိးဝဲ KNU ပါဆုာ်တါကမံးတံာ် တါအိတ်ဖျိတ်န့ာ်လီ.

ဖဲ ၁၉၄၇ နံ လါအုၤဖျိတ် (၄) သီနံၤန့ာ် KNU ကညီဒိက လုာ်စာ်ဖျိတ်ကရၤ ပါဆုာ်တါကမံးတံာ်တဖာ် ကိးတါအိတ်ဖျိတ် န့ာ်လီ. တါအိတ်ဖျိတ်ပူ မါဘးခဲာ်, မါဝဲမိာ်, စါကျီာ်စုာ်, စါအိတ် ဘ လါအမုာ် KYO ခိတ်နာ်တဖာ် ဟးထီာ်ကွံာ်လါ တါအိတ်ဖျိတ် ဘျီဒိတ်ပူန့ာ်လီ. စါစာ်ဖဲသ့ာ် စုာ်ကိး ပိာ်ထီာ်အဝဲ သ့ာ်အခံ န့ာ်လီ.

ဖဲ ၁၉၄၇ နံ လါအုၤဖျိတ် ၁၀ သီအနံၤန့ာ် တါဒုးအိတ်ထီာ် ကဒါက့ၤ KNU န့ာ်လီ. ခိတ်နာ်လါတာ်ဃုထါထီာ်အီတဖာ် မုာ်ဝဲ စါဘးအူကွဲ, မါစိဘူး, သရံာ်သ့ာ်ထီာ်, မါကွဲမါ, မါဘး ခုာ်, စါသျှာ်ဒုာ်, စါဟာ်သျှာ်, စါကီမိလု, စါအိတ်ဝဲ, စါစဲခုာ်, အူဇံ, စါဘဲလု, မါဘးဇုာ်, မံးစံးစဲလုာ်န့ာ် တဖာ်န့ာ်လီ.

ဖဲ ၁၉၄၇ နံ လါယုာ်လံ (၁၆) သီန့ာ်တါဒုးအိတ်ထီာ်ဝဲ ကညီဒိကလုာ်ဂါးသးကရၤ KNDO န့ာ်လီ.

ဖဲ ၁၉၄၇ နံ လါအိးကထီဘဏ် ၁၀ သီအနံၤန့ာ် တါမၤ ဝဲတါအိတ်ဖျိတ်ဖးဒိတ် ခိကရဲး ဖဲ ဝါမိာ်လဲမ့ာ် န့ာ်လီ. ခိတ်နာ်ဟဲ ထီာ်ဝဲအဂၤ ၇၀၀ ဘျဲာ် ဒီး ဖဲန့ာ် တလါခိတ်နာ်တဖာ် ဟဲထီာ် စုာ်ကိးန့ာ်လီ. ကီပယီဘျီဒိတ်အပူ ကညီဘျီဒိတ်ခါစး နီနီ တဖာ် တဟ်ဃုာ်ဘဏ်အဃိ တါသိတ်တါသီတါဘျါ လါ ဘျီဒိတ်ဟ်လီဝဲန့ာ် ကညီကလုာ်တုာ်လီာ်ဝဲတသ့ဘဏ်န့ာ် လီ. ကညီထံကီအဂါန့ာ် တါကဟ်ဖျါထီာ်အီဆူ ဘီမုာ်စါ ဖျိတ်က ရၤန့ာ်လီ. ဒီး တါဟ်ပနီဝဲ ကညီကီစဲာ်အလီအထီ န့ာ်လီ.

တါဟ်ပနီကညီကီစဲာ်န့ာ်မုာ်ဝဲ တနီသရံာ်ကီခိဒိဘျီ, အုာ်ရဲာ်ဝဲဒ်ကီခိဒိဘျီ, အုာ်စုာ်ဒီးဟာ်သျှာ်ဝဲဒ်ကီရုာ်, ချာ် လွံာ်ထူာ် ဟီာ်ကဝီ (လါခံ ပူမနါကစါတုာ်) ပါဃုာ်ဝဲ ဒ်န့ာ် လီ.

ကညီကလုာ် ဒီး တလါကလုာ်န့ာ် ကဖိတ်လီာ်စုဒီး ဂဲလီာ်သကိးလါ ကညီကီ. တလါကီ အဂါန့ာ်လီ. ဖဲ ၁၉၄၈ နံ လါယုာ်အါရံၤ ၄ သီအနံၤန့ာ် ကီပယီတါ သဘျါ န့ာ်ဝဲဒ်န့ာ်လီ. ကညီကလုာ်တဖာ် တတုာ်လီာ်ဝဲဘဏ် အဃိ ဖဲ လါ ဖျါတြုၤအါရံၤ ၅ သီအနံၤန့ာ် ကညီကလုာ်ဘိး